

Die verschwindende Stadt – Kooperation KHB/ Stanford University

Im Sommersemester 2011 veranstaltet Prof. Dr. Knut Ebeling ein Projektseminar, an dem Studenten der KHB Weißensee gemeinsam mit Stanford-Studenten des Berlin-Programms teilnehmen können. Thema des Seminars »The Vanishing City: Lost Architecture and the Art of Commemoration in Berlin« sind Berliner Gedächtnisorte, *lieux de mémoire*, deren Logik und Historik konzeptuell und in Exkursionen erarbeitet wird. Teilnahmevoraussetzung des Projektseminars in englischer Sprache sind hervorragende Englischkenntnisse in Wort und Text, Lektürebereitschaft und ein Interesse sowohl an Berliner als auch an transatlantischen Kontexten. Interessenten können sich vor dem gemeinsamen Informationstreffen Ende des Wintersemesters melden bei knut.ebeling@kh-berlin.de.

The Vanishing City: Lost Architecture and the Art of Commemoration in Berlin

Berlin is the vanishing city, the place of near-obliteration; no other European city lost so much so quickly. Unlike other European capitals, Berlin's losses were not in the distant but rather in the recent past: The last political system to self-destruct did so less than 20 years ago. For these same reasons, no other city captivates the historical and contemporary imagination like Berlin: Simultaneous to each destruction was the projection of a new model – a new Prussian Berlin, a new fascist Berlin, a new socialist Berlin, a new democratic Berlin. The Berlin story is an archaeology of modernity and its lost utopias. The seminar will explore the sites (*e.g.* destroyed Prussian castles, Nazi buildings, socialist architecture) and develop methods/means to visualize what disappeared, to decipher what is left, and to understand what is new.